

UNIVERSITI SAINS MALAYSIA

Peperiksaan Semester Kedua  
Sidang Akademik 1996/97

April 1997

PLG 478 - Kaedah Mengajar Kesusasteraan II

Masa: [ 2 Jam ]

---

Jawab tiga soalan semuanya. Pilih satu soalan daripada setiap bahagian.

**BAHAGIAN A**

- 1 a) Bincangkan dengan jelas pendekatan mengalami-menghayati, berfokus dan struktural dalam pengajaran Kesusasteraan Melayu?  
[ 25 markah ]
- b) Huraikan lima alat kemahiran berfikir CoRT yang dapat anda terapkan dalam pengajaran Kesusasteraan Melayu?  
[ 15 markah ]
- 2 a) Bincangkan fungsi-fungsi penyooalan dalam pengajaran Kesusasteraan Melayu?  
[ 15 markah ]
- b) Jelaskan strategi-strategi yang dapat diambil oleh guru semasa mengemukakan soalan dalam pengajaran Kesusasteraan Melayu?  
[ 15 markah ]
- c) Bagi setiap aras taksonomi Bloom sediakan satu contoh soalan Kesusasteraan Melayu untuk tingkatan enam.  
[ 10 markah ]

**BAHAGIAN B**

- 3 a) Lukiskan rajah minda menunjukkan watak-watak lucu dalam teks Sejarah Melayu?  
[ 5 markah ]
- b) Jelaskan aktiviti-aktiviti pengajaran yang menarik dan berkesan untuk mengajar unsur-unsur humor dalam karya agung Sejarah Melayu?  
[ 25 markah ]
4. Rancanglah langkah-langkah pengajaran yang menarik dan alat bantu mengajar yang sesuai untuk mengajar watak dan perwatakan dalam cerpen *Di Bilik Belakang dan Menjual Tanah Air?* (Sila lihat Lampiran A).  
[ 30 markah ]

**BAHAGIAN C**

5. Sediakan satu rancangan pengajaran yang menarik untuk mengajar gaya bahasa dalam drama *Tok Perak karya Syed Alwi* kepada pelajar-pelajar Tingkatan Enam atas?  
[ 30 markah ]
- 6 a) Nyatakan kemahiran-kemahiran yang dapat anda terapkan kepada pelajar dalam pengajaran sajak pada peringkat Tingkatan Enam?  
[ 10 markah ]
- b) Baca sajak dalam lampiran B dengan teliti dan rancanglah beberapa langkah pengajaran dan alat bantu mengajar yang menarik untuk mengajar tema, persoalan dan gaya bahasa dalam sajak tersebut?  
[ 20 markah ]

## Bilik Belakang

---

BANYAK perkara-perkara ganjil dalam bulan puasa; muka banyak yang pucat, dapur tidak berasap sebelah pagi, bapa-bapa selalu pulang lekas, budak-budak minta baju baru, tuk-tuk lebai dan budak-budak muda banyak tidur siang di surau, sirap dan ais laku seperti rokok dan mancis dalam bulan tidak puasa. Kentung atau ketuk-ketuk dan geduk atau beduk jadi tumpuan perhatian waktu senja. Masjid dan surau pasang lampu. Orang lelaki ramai-ramai sembahyang, mengaji dan juga makan-makan di masjid. Orang perempuan masak nasi waktu dinihari; makanan sahur yang tidak habis jadi rezeki budak-budak untuk sarapan pagi.

Cik Yusof, maneger Melayu yang muda itupun banyak perubahannya. Tiap-tiap senja ada orang azan di rumahnya. Lebai Muhammad sengaja dibawa oleh bapanya dari kampung untuk memimpin keluarga Cik Yusof beribadat bulan puasa. Dan Cik Yusof jarang-jarang kelihatan di bandar, atau di klub atau di restoran, pada malam hari seperti biasa. Kerani-kerani muda terasa kehilangan pemimpin dan anak-anak tauke China yang selalu suka belanja sekarang kurang suka, 'Cik Yusof tidak ada, tidak sedap . . .' kata mereka.

Tetapi walaupun opis ditutup pukul tiga setengah Cik Yusof hanya pulang kalau sudah dekat waktu berbuka. Pulangnya selalu lesu dan letih, kadang-kadang pening-pening lalat. Jarang dia mandi sebelum berbuka, kerana selalu saja pening kepala, dan bila sudah berbuka dia masuk tidur. Walaupun lebai Muhammad mendayu-dayu dengan suara azannya, Cik Yusof tidak bangun sembahyang. Bapanya saja mengulukan sekalian isi rumah dan beberapa orang jiran, termasuk emak mentua Pegawai Daerah, sembahyang berjemaah, teraweh dan bertedurus. Sebuah alat pembesar suara sengaja disediakan untuk lebai Muhammad. Dan bila dia membaca maka terdengarlah suaranya melaung-laung lemak merdu sekeliling kawasan itu.

Pendeknya rumah Cik Yusof jadi pusat ibadat dalam kawasan tersebut, kebetulan pula di situ, tidak ada surau. Pegawai-pegawai kerajaan

yang banyak tinggal di situ, mana yang gemar beribadat dalam bulan puasa, kena pergi ke kampung kira-kira dua batu dari situ atau ke masjid bandar kira-kira sebatu setengah.

Cik Yusof biasanya tidak bangun-bangun melainkan bila dibangunkan oleh isterinya untuk makan sahur. Dan ia jarang bangun pagi melainkan pukul sembilan atau sepuluh. Ia sampai di pejabatnya pukul sepuluh setengah. Lain-lain pegawai dalam pajabatnya tidak ambil berat sangat, kerana selain daripada seorang ketua yang ramah tamah dia juga disayangi oleh sekalian pekerja di pejabat itu, dan yang paling pentingnya semua orang tahu dia beribadat, di rumahnya melaung-laung suara bacaan Quran saban malam sampai terdengar juga ke rumah Pegawai Daerah. Selama bulan puasa sudah tiga kali Tuk Imam, Tuk Kadi dan Naib-naib serta pegawai-pegawai masjid dijamu berbuka di rumahnya. Semuanya itu menyebabkan orang segan untuk menegur kalau dia selalu lambat ke pejabat dalam bulan puasa ini.

Kerani-kerani dan pegawai-pegawai muda, termasuk dari pejabat kerajaan, yang selama ini jadi pengikutnya di kedai-kedai minuman dan sekali-sekali ke Kuala Lumpur mengunjungi hotel-hotel besar, taman-taman hiburan dan sebagainya, sekarang amat malu dan takut benar mendekati Cik Yusof. Walaupun tidak seorang di antara pegawai-pegawai dan kerani-kerani muda itu yang puasa namun merokok di hadapan Cik Yusof mereka tidak berani. Apa lagi minum atau makan. Begitu pun mereka ada tempat istimewa untuk tempat makan tengahari dan minum-minum. Mulanya tempat itu di suatu bilik belakang klub, tetapi bila mereka dapat tahu bahwa Cik Yusof pada suatu hari melawat ke tempat itu mereka pun tidak pernah lagi minum-minum dan makan-makan di situ.

Sudin yang jadi penjaga di klub itu menerangkan pada mereka bahwa Cik Yusof bertanya mengapakah kantin belakang itu sekarang diubah caranya, di sekat-sekat dan sebuah daripada biliknya yang di belakang sekali dimuat kerusi banyak-banyak?

Sudin dapat sebotol bir dari kerani-kerani itu kerana tidak menerangkan perkara yang sebenarnya kepada Cik Yusof. Tetapi semenjak itu kerani-kerani dan pegawai muda itu tidak pernah lagi datang ke klub siang hari. Sudin mengeluh kerana 'hadiah' yang sepatutnya masuk dua tiga ringgit sehari telah lenyap. Dia sekarang tidak ada belanja hari-hari lagi, belanja rokok pun tidak, kerana wangnya semua telah diserahkan kepada isterinya untuk belanja persiapan hari raya. Dia mesti berbuat demikian kerana inilah bulan puasa yang pertama semenjak dia kahwin lima bulan yang lalu. Ia ingin hendak menyenangkan hati isterinya menghadapi hari raya ini.